
MEFTUN GÜRDALLAR- Đstanbul, depremini bekleyen
bir şehir, büyük imar sorunları var, yapı stokuyla ilgili

ciddi sıkıntıları var. Bir taraftan çeşitli istatistikler veya
çalışmalara dayanarak mevcut yapı stoku içerisinde
yüzde 70’lere varan oranda iskân ve ruhsat problemi

olan yapılar olduğunu biliyoruz. Diğer taraftan da yapı -

larda dönüşüm, sağlıklılaştırma çalışması olmak ge -
rektiği konusunda herkes hemfikir. Ancak yapılan çalış-

ma, gerçekten bu amaca hizmet ediyor mu, etmiyor mu;
buna dönük olarak tespit edebildiğimiz eksikler, yanlış -
lar nelerdir, olması gereken çalışmalar nelerdir, bu ko -

nuda bir toplantı amaçlamıştık. Bu toplantının bant çö -
zümlerini de Tesisat Mühendisliği Dergimizde yayınla -

mayı öngörüyoruz. 

Öncelikle bu toplantıya katıldığınız için hepinize teşek -

kür ediyorum. Tesisat Mühendisliği Dergisi Yayın Kuru-
lu Üyesi olarak bu toplantının ev sahipliğini ben yapmak

durumundayım. Editörümüz Abdurrahman Kılıç hoca -
mız bu toplantıya katılamadı, olabilseydi, mutlaka daha
iyi olurdu.

Sürecin başında -sürecin başı derken, tabii çok geriye

giden bir süreçtir, ama- 2003 yılı sonu, 2004 yılı başın -
da Mimarlar Odamızın bir tespiti üzerine Gaziosmanpa-
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şa Belediyesinde bir mimar meslektaşımızın adının, konuda bazı açıklamalar yapmak istiyorum.



şa Belediyesinde bir mimar meslektaşımızın adının,
imzasının, kaşesinin kullanılarak mevzuata uygun ol -

mayan projeler yapıldığı tespit edilmişti. Daha sonra
Sultanbeyli Belediyesinde ve Kartal Belediyesinde de

Makine Mühendisleri Odasının bu tür tespitleri oldu. So-
nuç olarak ilçe belediyelerinde mevzuata uygun olma -
yan bazı uygulamaların yapılmakta olduğunu tespit et -

tik. Bir taraftan ciddi şekilde Đstanbul’un yapı stokunu
iyileştirme, güvenli yapılar elde etme niyeti ifade edilir -

ken, diğer taraftan Deprem Şûrasıyla hazırlıklar yapılır-
ken, uygulamada mevcuttan da geriye giden, tam ters
yönde bir gelişme olması, doğrusu bizi ciddi şekilde

endişelendirdi. Bu konuyla ilgili olarak çeşitli çalışma -
lar süregeliyor. Büyükşehir Belediye Başkanımızdan

randevu istedik, halen alamadık. Sağ olsun, Genel Sek-
reter Yardımcısı Sayın Şaban Erler, bu konuya ilgi gös-
terdi; bir ön görüşme yaptık, Büyükşehir Đmar Müdürü -

müz Şimşek Deniz beye yönlendirdi bizi, bir görüşme -
miz oldu. Bu kaldığımız noktada, binaların projelendiril-

mesi, mevcut mevzuat, bu konuda yapılması gereken -
ler ve beklentilerimizi ifade etmeyi bu toplantı içerisinde
öngörmüştük. Söz almak isteyen arkadaşlara birinci

turda söz verip, durum tespiti konusunda önce yardım-
cı olmalarını rica edeceğim. Daha sonra önlemler konu-

sunda neler yapabiliriz; ikinci turda bunu da görüşelim
diye düşünüyorum. 

Mimarlar Odası Đstanbul Şube Başkanımız Sayın
Eyüp Muhcu; önce size söz vermiş olalım. 

EYÜP MUHCU- Teşekkür ederim. 
Toplantımızın gündemine bağlı olarak öncelikle değer -

lendirmemiz gereken konu, sanıyorum sahte projeler
nasıl gündemimize geldi, durum nedir, boyutları nedir, o

konuda bazı açıklamalar yapmak istiyorum.
Öteden beri yerel yönetimlere mesleki denetim amaçlı

yazılar yazmaktayız ve bütün projelerin Odaya gelmesi
için girişimlerde bulunmaktayız. En son bildiğiniz gibi,

Bayındırlık ve Đskân Bakanlığının 7 Kasım 2001 tarihli
bir genelgesine bağlı olarak belediyeler, ruhsat verdikle-
ri, onayladıkları projelerle ilgili sicil bilgilerini odalara

göndermek durumunda; hem ruhsat fotokopilerini, hem
de sicil bilgilerini göndermek durumunda. Geçen 4 yıllık

süre zarfında belediyelerin bu hususlara, genelgenin
öngördüğü kurullara uymadıkları görülmüş ve buna
bağlı olarak da Mimarlar Odası Đstanbul Büyükkent Şu-

besi olarak Đçişleri Bakanlığına yazı yazdık, belediye -
lere yazı yazdık. Nitekim bu süreç içerisindeki kaygıla -

rımız da Gaziosmanpaşa Belediyesi örneğinde olduğu
gibi maalesef gerçekleşmiş oldu. 

Olay şöyle gelişti: Bir mimar meslektaşımızın adının
kullanılarak çok sayıda projenin onaylandığı ve ruhsat

verildiği şeklinde bir bilgi geldi. Bunun üzerine hemen
Gaziosmanpaşa Belediyesi nezdinde girişimlerde bu -
lunduk. Gittiğimizde, bu talebi ve durumu söylediğimiz -

de, tabii olayın vahim bir şey olduğu şeklinde algıla -
maları oldu. Ancak projeleri görmek, bilgi edinmek ama-

cındaki taleplerimiz karşısında ise maalesef o hayrete
düşmüş oldukları ölçüde bir duyarlılık göstermedikle -
rine de tanık olduk. Şöyle ki: Arşivden projeleri elde et -

mekte çok fazla güçlükle karşılaştık; arşivin yeri bir
türlü bulunamıyordu, o projeler başka bir yerdeydi.

Böyle enteresan gelişmelerle karşılaştık. Nitekim
uzun çabalar sonucunda 13 tane projeyi tespit ettik ve
fotokopilerini de çektik. Ancak bu projelerin toplam 250

civarında olduğunu biliyoruz ve 250 tane sahte onayla
ruhsata bağlanan projelerin büyük bir kısmının da ya in-

şaat aşamasında ya da inşaatının bittiği gerçeğiyle
de karşılaştık ve süreç içerisinde de cumhuriyet sav -
cılığına konuyla ilgili suç duyurusunda bulunduk. Tabii

suç duyurusunda bulunduktan sonra bir yıl kadar bir za-
man geçti, bir yıl içerisinde suç duyurumuzla ilgili çok

ciddi bir gelişme maalesef olamadı. Yerel savcılık, gö -
revsizlik nedeniyle konuyu bölge savcılığına havale et -
ti. Bölge savcılığı, bu konuda yerel savcılığın yetkili ol -

duğu kararıyla tekrar yerel savcılığa iletti. Şu anda ye -
rel savcılığın gündemindedir. 

Tabii bu konunun ortaya konulması, hukuki açıdan çok
basittir; çünkü söz konusu sahte projeler belli parsellere

yapılmıştır. Bu parsel numaraları bellidir, mal sahipleri -
nin adı bellidir, adresleri, telefonları dahi vardır. Đstenir -

se, 250 mal sahibine ulaşılıp, bu projeleri kime yaptır -
dıkları sorulduğu takdirde, sahtekârlar çok kolay bir şe-
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kilde ortaya çıkabilecektir.
Tabii bu süreci bu şekilde takip ediyoruz ve kısa süre

içinde hukuki sürecin de sonuçlanacağı kanaatini taşı -
yoruz. Söz konusu sahte projelerin gerçekleştiği dö -

nem, bir önceki yerel yönetim zamanında olmuştur, ya-
ni şimdiki yerel yönetim zamanında olmamıştır. Ancak

şulları hazırlanıyor? Aslında böyle baktığımız zaman,
olayın boyutları çok daha büyük, yani bir meslektaşımı-

zın haklarının gaspından öte, sonuçları çok daha büyük
tehlikelere neden oluyor. Eğer sahte projeyle bir bina ya-

pılmışsa, bu binanın güvenliği yapı olmadığı çok açık -
tır. Burada bir kişinin hakkı gasp edilirken, aynı zaman-



ni şimdiki yerel yönetim zamanında olmamıştır. Ancak
şimdiki yerel yönetimin de bu konuda yeterli kolaylığı

göstermesi, beklentilerimiz içerisindedir. Öteden beri bu
tür kaçakların olduğu, birtakım istismarların olduğu

şeklinde hepimizin ortak kaygıları vardı. Bunu gider -
mek için de zaten sözümün başında dediğim gibi, ça -
lışmalar da sürdürmüştük. Fakat Gaziosmanpaşa’da

söz konusu olan, bir kaçak değildi, yani birkaç tane pro-
je şu veya bu nedenle özel ilişkilerle kaçırılmamıştı,

tam tersine, 250 tane proje olunca, bunun organize bir
suç, hatta organize bir çete suçu niteliğinde olması da
söz konusu. O nedenle bizim savcılıktan talebimiz, bu -

nun bir çete suçu olduğu ve suça iştirak edenler ve gö-
revlerini ihmal edenlerin hakkında takibat icraatıyla ce -

zalandırılmaları için kamu davası açılması istemi şek -
lindedir. 

Bu söz konusu örneğimiz, bir mimar üyemizin adı kulla-
nılarak sahte onaylar yapılması şeklinde. Başka şe -

kilde sahtekârlıklar da söz konusudur. Örneğin bir üye-
mizin adı değil de, aslında olup olmadığı dahi belli ol -
mayan, meslek erbabı olması bir yana, öyle bir kişinin

olup olmadığı dahi belli olmayan kişilerin isimler; yazı -
larak proje onayları yapılmış, bu şekilde de ruhsatlar

alınmıştır. Diğer meslek hizmetlerinde de benzer sah -
tekârlıklar geçerli olmuştur. Örneğin bilirkişi, yani mah -
kemelere verilen bilirkişi raporlarında sahte unvanlar

kullanılmıştır, yani sahte mimar unvanı kullanılmıştır
ya da yine benzer şekilde sahtekârlıklar yapılmıştır.

Burada da yine raporlara bu sahtekârlık yansımıştır. 

Đhale Yasası nedeniyle, daha doğrusu ihale düzeni ne -

deniyle yapılması gereken hakkedişlerde de benzer
şekilde sahte unvanlar kullanılarak hakkedişlerin tan -

zim edildiği ve imzalandığı ortadadır. Bunlar aslında
sahte olmakla birlikte, yani sahte dediğimiz zaman, bir
meslektaşımızın hakkı, bir meslek erbabı olarak gasp

ediliyor, bir insan hakkı gasp ediliyor, telif hakları açısın-
dan da bir gasp söz konusu. Fakat burada belki de on-

dan daha önemli, bu raporların sonuçları ya da bu pro -
jelerin sonuçlarının getirdiği çok daha büyük sorunlar
söz konusu. Örneğin -ileriki tartışmalarda zaten işin

içine g ireceğiz- sahte projeler sonucunda güvenli yapı
elde edilebiliyor mu ya da sahte bilirkişi sonucunda ka -

mu ya da bireylerin hakları nasıl gasp ediliyor ya da hak-
kedişlerde de nasıl bir yolsuzluğun, bir istismarın ko -

tır. Burada bir kişinin hakkı gasp edilirken, aynı zaman-
da o depreme karşı güvensiz olan yapı da bir deprem

sonrasında oluşabilecek çok sayıda insanın can kaybı,
aslında olayın boyutlarını daha iyi ortaya koyabilir. 

MEFTUN GÜRDALLAR-Böyle bir depremle karşılaş -
mayı hiç dilemiyoruz, ama bilim adamları, 30 yıl içinde

bu işin bir şekilde olma olasılığının yüzde 60’ın üze -
rinde olduğunu söylüyorlar. Bu kadar yüksek bir olasılık

varken, diğer taraftan da yapıların güvenliğini zaafa uğ-
ratacak birtakım çetelerin oluşması, uygulamaların
oluşması, herhalde kabul edilemez bir şey, bunda sa -

nıyorum ki bu masadaki herkes hemfikirdir. Bir tur gö -
rüşmeyi tamamlayalım, çareleri konusunda da görüş -

lerinizi isteyeceğim.

EYÜP MUHCU- Meftun bey, tabii bir ek yapmak duru -

mundayım. Bu söylediklerimiz, aslında normal çalışan
rasyonel bir sistem söz konusu olduğunda istismarlar

olursa sonuçları budur. Oysa bugün böyle rasyonel ça-
lışan bir yapı denetimi ya da proje denetimi süreci ol -
madığını da biliyoruz. Bu koşullarda da olayın vaha -

meti açısından bir değerlendirme yapmakta fayda var.

KANĐ KORKMAZ-Ben bir soru sorabilir miyim? Bu pro-
jeler, büyük ölçekliprojeler mi, büyük kapsamlı projeler

mi?

Bir diğer soru da şu: Biliyorsunuz, ruhsat alırken müel -
lifin imzalarI alınıyor, imzalarda belediye yetkili sanırım.
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Belediye, bu imzayı alırken o üyeyi tanımıyorsa, hüvi -
yetine bakmıyor mu, sormuyor mu, nasıl oluyor? 

EYÜP MUHCU- Efendim, aslında bu projelerin kamu
denetiminden kaçtığını söyleyemeyiz, kaçırıldığını söy-

leyebiliriz; çünkü bir yerel yönetimde farklı denetim ka -
demeleri var. Yani bir tanesi kaçırmış olsa, diğerinin ka-
çırması mümkün değildir. Kaldı ki Gaziosmanpaşa’da

hakları gasp edilen üyemizi yerel yönetimdeki birçok
yetkili tanımaktadır zaten ve burada bilerek bir istismar

söz konusu. 

tanbul’un durumu artık 15 sene önceki mesleki denetim
düzeyinde değil, Đstanbul’u bekleyen çok önemli bir fe -

laket var, bu da deprem, yani bu işin şakaya gelir tara -
fı yok. Depremi bekliyoruz. Bu depremini bekleyen Đs -

tanbul’da da yapıların durumu ne aşamada, bu söz ko-
nusu. Đstanbul’da yapıların yüzde 70’ine mühendis-mi -
mar elinin değmediğini biliyoruz. Yüzde 70 oranında bi-

nalarımıza mühendis ve mimar eli değmemiş, bu yüz -
de 70 oranı da çeşitli imar aflarıyla ruhsatlanmış, res -

mileştirilmiş, kaçak binalar ruhsatlanarak resmi hale



söz konusu. 

MEFTUN GÜRDALLAR- Tevfik bey, Mimarlar Oda -

sI’nın ortaya çıkarttığı o usulsüzlükler, sahtekârlıklar,
Makine Mühendisleri Odası tarafından da Kartal ve Sul-

tanbeyli belediyelerinde tespit edildi. Bu konuda sizin
görüşlerinizi de alalım. 

TEVFĐK PEKER- Sayın Gürdallar; seçim aşamaların -

da odalar olarak, Đstanbul Đl Koordinasyon Kurulu olarak
nasıl bir yerel yönetim beklediğimizi bir kitapçık halinde
toparlayıp bu kitapçığı bütün yerel yönetimlere gönder-

miştik: "Nasıl Bir Yerel Yönetim Đstiyoruz?" Burada oda-
lar olarak, Đstanbul’daki TMMOB’ye bağlı odaların şu -

beleri olarak, yerel yönetimlerin nasıl çalışması gerek -
tiğini özet şeklinde, ama gayet iyi bir sunum şeklinde
tespit edip bunları yerel yönetimlerle paylaştık. Yerel

yönetimlerin kaç tanesi, bizim gönderdiğimiz bu "Nasıl
Bir Yerel Yönetim Đstiyoruz?" Broşürünü inceledi, onu

bilemiyorum, ama hakikaten bazı yerel yönetimlere git-
tiğimiz zaman da, bir-iki tanesinde, belediye başkanı -
nın vitrininde ve orta yerinde ben bu broşürü gördüm,

hoşuma da gitti.

Gelinen noktada, sizler konuşmanızın başında "dep -
remini bekleyen Đstanbul" diye başladınız. Bakın, Đs -

mileştirilmiş, kaçak binalar ruhsatlanarak resmi hale
gelmiş. Demek ki bir kere depremini bekleyen Đstan -
bul’da en azından yüzde 70 bina, yıkım tehlikesiyle,

çökme tehlikesiyle yüz yüze. Burada yaşayan insanla -
rımızı büyük bir risk bekliyor. 

Biz her defasında şunu dile getiriyoruz: Đstanbul kentli -
si, herhangi bir bina alacağı zaman, "bu binayı hangi

mühendis, hani mimar yapmış" diye sorguladıktan son-
ra satın almaları gerekir diye de düşünüyoruz. Burada

yerel yönetimlerin denetim erklerini paylaşmaması söz
konusu. Yani yerel bir yönetim, denetim erkini paylaşır-
sa, sanki siyasi erkinden birtakım şeyleri feda edecek

anlamına geliyor. Halbuki yerel yönetim, denetim erkle-
rini ilgili kurum ve kuruluşlarla paylaştığı zaman, ken -

disi yücelir. Örneğin Makina Mühendisleri ve Elektrik
Mühendisleri odalarının Đstanbul şubeleri olarak Bakır -
köy’de asansör denetimlerini yaptık. Bakırköy Belediye-

si, asansör denetimlerini yaptırdığı için, siyasi olarak bir
kaybı söz konusu mudur? Aksine, Bakırköy Belediyesi,

kendi yerelinde diyor ki, "Ben sizlerin can ve mal güven-
liğiniz için kendi yerelimdeki bütün asansörleri Elektrik
Mühendisleri ve Makine Mühendisleri Đstanbul şubele -

rine denetlettirdim. En azından benim dönemimde
asansör kazası olmayacak, Bakırköylü asansörde öl -

meyecek." Bunu yapmakla bu yerel yönetim yüceliyor.
Aynı şekilde hep birlikte G-Mall yangınını yaşadık. G-
Mall yangınında biliyorsunuz, Đtfaiye Genel Müdürlüğü -

nün kaçak bir yapıya verdiği yangın ruhsatı söz konusu,
hem de yanlış bir ruhsatlandırma, yani bilimsel olma -

yan bir ruhsatlandırma yapıldığı da söz konusu. 

Đstanbul Đtfaiye Müdürlüğüne bakıyoruz, bir veya iki ta -

ne makine mühendisi çalışıyor. Đstanbul 15 milyonluk
bir metropol, dünyanın beşinci büyük kenti. 15 milyon -

luk bir metropolde dünya kadar binaların yangına karşı
ruhsatlandırmaları söz konusu. Đtfaiye Genel Müdürlü -
ğü, bir veya iki tane mühendisiyle bu işi yapmasına ola-

nak yok. O halde demek ki bu kurum da denetim erkini
paylaşması lazım. Kiminle paylaşması lazım; Makina

Mühendisleri Odası Đstanbul Şubesiyle paylaşması la -
zım. Çünkü bizim Đstanbul genelinde 16 bin tane üyemiz
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var, bu üyelerimizin içerisinde de yangın konusunda ih-
tisas sahibi olan birçok üyemiz var. Hakikaten Đtfaiye

Genel Müdürlüğüne yardımcı olmak için kendi mühen -
dislerimizle bu olayı çözebilme kapasitemiz var, ama

böyle bir talep bize gelmiyor. 

Anayasa’nın 135’inci maddesine göre, 6235 sayılı Ya -

sayla kurulmuş olan kamu kurumuyuz, anayasal bir ku-
rumuz. Bizim yaptığımız en büyük işlevlerden bir tane -

si de kamusal denetim yapmak, meslek alanımız dahi -
linde kamusal denetim yapmak, toplumumuza, kentimi-
ze, ülkemize, çevremize olan sorumluluklarımızı yerine

getirmek. Bakıyoruz ki, yerel yönetimler zaten rant pe -
şinde koşmaktan bu tip mesleki denetim nedir, bunu

Beykoz diye bir temsilciliğimiz yok, Gebze diye bir tem-
silciliğimiz yok. Örnek verirsek, Sultanbeyli Belediyesi,

yapılan bu projeyi onaylıyor. Onaylayınca suç işlemiş
oluyor; çünkü mühendis sahte, her şey sahte. Yerel yö-

netim, bunun sahte olup olmadığını bilmesi için mesle -
ki denetime sokmak zorunda. Belediyelerimiz, ruhsat -
landırdıkları binaların tamamını meslek odalarına bil -

dirdikleri zaman, "şu ada, şu parsel, şu paftadaki bi -
nayı ruhsatlandırdım" diye mimari olarak Mimarlar Oda-

sına, elektrik olarak Elektrik Mühendisleri Odasına, me-
kanik olarak Makine Mühendisleri Odasına, inşai ola -
rak da Đnşaat Mühendisleri Odasına bildirdikleri za -

man, biz alacağız elimize, bakacağız ve "bizim haberi -
miz yok, bilgimiz yok, bu projede sahtekârlık olabilir" di-



bile bilmiyorlar. Biz bir belediyeye mesleki denetimle il -
gili taleplerimizi dile getirdiğimiz zaman, belediye bize
karşı yazı yazdı. Karşı yazısında diyor ki, "6235 sayı -

lı Yasaya göre siz mesleki denetim yapamazsınız" di -
yor. TMMOB Yasasıdır 6235, kendi yasamız, yasayı da

bilmiyor bu belediye, "bu yasaya göre siz mesleki dene-
tim yapamazsınız" diye bize yazı geliyor. 

Aynı şekilde Đçişleri Bakanlığının valiliklere gönderdiği
bir yazı var. Burada da sicil durum belgesinin tarih ve

sayısının yapı ruhsatı ve yapı kullanma izin belgeleriy -
le ilgili bölümünde yazılmaması, onaylanan yapı ruhsa-
tı ve yapı kullanma izin belgelerinin bir örneğinin ilgili

meslek odalarına gönderilmemesi sonucu usulsüzlük -
lerle karşılaşılacağı, mevzuata aykırı olarak düzenle -

nen ruhsatların yasa gereği iptal edileceği ve bu husus-
lara dikkat etmeyen belediyelerin tazminatlarla karşı
karşıya kalabileceğini belirtmekte. Bu da valilik kana -

lıyla bütün yerel yönetimlere gönderilmiş olan bir yazı. 

Yerel yönetimler, yapıları ruhsatlandırıyorlar; ruhsatlan-
dırdıkları zaman, zaten "bir nüshasını ilgili meslek oda-
sına mutlaka göndermeniz lazım" diye kendi föylerinde

yazıyor bunu. Yerel yönetimler, kendi föylerinde yazan
bu talimatnameye uymadıkları için, bir suç işlemekte.

Aslında tamamı bir suç unsuru ve bu suçun boyutu o
kadar büyük ki, mesleki denetim için odalara gönderil -
meyen projeler, mesleki denetimden kaçırılıyor bir an -

lamda. Mesleki denetimden kaçırılan projelerde de iş -
te denetimin olmadığı yerde sahtekârlıklar oluşuveriyor

hemen, birileri bu boşluğu dolduruyor. Bu boşluğu kim-
ler dolduruyor; yine yerel yönetimle ilişkisi olanlar dol -
duruyor. Mesela (A) belediyesinde sahte projeler, belge-

leri bize geldi. Bu gelen belgelerde mühendisin ismi
sahte, sicil numarası sahte, her şeyi sahte. Makine Mü-

hendisleri Odasının temsilcilerince onaylanmış bir pro -
je gözüküyor; fakat Tuzla diye bir temsilciliğimiz yok,

yeceğiz, bunu anında çözeceğiz, ancak çözüm bu şe -
kilde olabiliyor. Mesela Đstanbul’da yılda 50 bin tane bi-
na yapılıyor, bunun 35 bin tanesi kaçak. 15 bin tanesi

ruhsatlı, belediyeler bir şekilde bunlara ruhsat vermiş -
ler, bu ruhsatlı binaların da 5 bin 800’ü mesleki deneti -

me gelmiş, yani 9 bin 200 tanesi mesleki denetime gel-
memiş. Bu anlamda bu mesleki denetime gönderme -
yen yerel yönetimler suç işliyor, hatta cinayet suçu iş -

liyor bunlar; çünkü bina çöktüğü zaman, altında insan -
lar ölecek. 

MEFTUN GÜRDALLAR-Tespitleriniz için teşekkür edi-
yorum Sayın Başkan. 

Ben uygulamacı olarak Kâni Beye bir söz vermek istiyo-

rum. Kâni Bey, aslında mekanik tesisat konusunda epey
bir deneyimi olan meslek büyüklerimizden. Ancak yapı
sektörü içerisinde de bir şekliyle uzun zamandır yer alı-

yor olması nedeniyle bilgisi olduğunu düşünüyorum.
Kâni Beye şunu sorarak başlamak istiyorum: Maalesef

ülkemizde -başka ülkelerde var mıdır, bilmiyorum, ama-
belediye projesi denilen bir kavram var. Yani belediye
projesi ayrı, banka projesi ayrı veya valilik projesi ayrı fa-

lan diye bir kavram olmaması gerekir; çünkü proje, o bi-
naya ilişkin bilimsel verileri esas alan ve yapılması ge -

reken, ulaşılması gereken amacı ifade eden teknik bir
belgedir, bunun belediyeye verileni ayrı, başka yere ve-
rileni ayrı olmaması gerekir. Ancak ülkemizde böyle bir

kavram var, belediye projesi diye bir kavram var. Biraz
buradan başlayarak olması gereken nedir, neler oluyor,

o konuda bize yardımcı olabilir misiniz? 

KANĐ KORKMAZ-- Tabii bütünüyle ülkedeki sistemin

işleyişi buralarayansıyor. Siz bir projeyi başka ülkeler -
deki örneklerle mukayese ettiğiniz zaman, farklı durum-

larla karşılaşabilirsiniz. Bizim ülkemizdeki küçük proje
üretimiyle büyük kapsamlı kalıcı binaların üretimleri ara-
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sında, proje üretimleri arasında, uygulama üretimleri
arasında çok büyük farklar oluyor. Biraz önce bahsedilen

kaçak proje durumunda ben o soruyu sorarken, "bunlar
küçük yapılar mı?" derken onu kastetmiştim. Proje

başka ülkelerde de bu kapsamda; önce bir tasarım ya -
pıyorsunuz, bir konsept ortaya koyuyorsunuz, o konsep-
ti yapıyor tasarımcılar. O konseptten sonra uygulama

esnasında değişik kademeler projeyi uygulamaya dö -
nük olmak üzere geliştiriyorlar, onu bütünleştiriyorlar. 

Bizde şu alışkanlık baştan beri oluştu: Bir proje yapı -
yorsunuz, kapak koyuyorsunuz. Kapağın üzerindeki

amaç, bir evrak şekline dönüşüyor olması, yani bir ar -
şivleme, arşive götürüp atma mantığıyla çalışıyor.

Siz projeyi yapıyorsunuz, Başkanın dediği mesleki de -
netim; -ben orayı biraz açmak isterim, mesleki denetim-
de ne yapmak istediğimizi- Odaya geliyor proje, Odada

ilgili bir arkadaş kapağın üzerini vize ediyor, o vize etti -
ği şey belediyeye gidiyor, belediyedeki ilgili teknik arka-

mış durumda. Onun için bunları biz 30 yıldır tartışıyo -
ruz, sorumluluklar yok, sorumlulukların müteselsil ola -

rak birbirine aktarımı yok, sigorta düzeni yok. Karşılık -
lı çıkar çatışması olacak ki, insanlar birbirini kontrol

edebilsinler. Yangın Yönetmeliğinde öyle bir ifade var; o
yönetmelikte, kullanıcılar, tasarımcılar, işletmeciler,
hepsi müteselsil olarak ondan sorumludurlar. Dolayısıy-

la bütün proje aşamaları, bu şekilde sorumlu noktası -
na gelmekte yahut depremi bekliyoruz… Ben o kadar

karamsar değilim, yani "şu kadar yapı yıkılacak" gibi;
bazen kaçak yapı da yapılıyor, kaçak yapı ruhsatlı ya -
pıdan çok daha sağlam olabiliyor. Orada ortaya koyma-

mız gereken şey bilinç meselesi. Bizim projecilerimiz,
tasarımcılarımız, yurtdışında projeler yapıyorlar ve

yaptıkları projeleri o ülkenin kodlarına uygun olarak ya-
pıyorlar, bu ülkelerde de çok iyi ürünler de ortaya çıkı -
yor, yani bunu da kabul etmemiz lazım. 

Parantez içerisinde şunu söylemek durumundayım:



ği şey belediyeye gidiyor, belediyedeki ilgili teknik arka-

daş da proje üzerinde "sorumluluğu müellifine aittir" di -
ye bir imza atıyor, o da arşive kaldırılıp gidiyor. O pro -
jede bir nüshayı siz uygulama için şantiyeye veriyorsu -

nuz. Bu iki etap dediğim nokta da o, yani normal bir
apartman, basit yapılar, küçük yapılar için o proje bir tat-

bikata nasıl dönüştürülüyor; usta işlerini kendi sistem
anlayışına bağlı olmak üzere tatbikata dönüştürüyor.
Halbuki kapsamlı projelerde, demin kalıcı yapılar dedi -

ğimiz, hepimizin yararlandığı büyük yapılarda, sinema-
lar, tiyatrolar veya büyük işyerleri gibi yerlerde bu etap

ister istemez kademeleniyor. Gerek işin başlangıcında
çok fazla verilerin yakalanamaması nedeniyle, gerek bi-
zim gibi ülkelerde yapıların kullanma amacının kendi

içerisinde sürekli değişikliğe uğraması nedeniyle, ge -
rek projenin bir konsept olarak ortaya konulup gitmesin-

den dolayı bir konsepti koyuyorsunuz, o konsept sonra
kendi içerisinde gelişiyor, ama belediyeye verilirken,
asgari koşullarda yerel yönetim ne isteniyorsa o proje

sunuluyor. Ondan sonra proje kendi içerisinde A’dan
Z’ye donanıyor, o donanımla uygulamaya dönüşüyor

ve bunun sağlıklı olduğunu düşünüyorum. 

Bir diğer konu da, bazı ülkelerde projeyi imzalayan, pro-

jeyi yapan insanların ille mühendis olması da gerekmi -
yor. Bazı ülkelerde bazı projelerde, mesela yangının dı-

şındaki şeylerde Almanya’nın bazı yerlerinde sıhhi te -
sisat projesinin yapıp imzalamak için mühendis olmak
gerekmiyor, ruhsat da gerekmiyor. Yani bunları, bu gö-

rev ve sorumlulukları paylaştırmak gerekiyor. Paylaş -
tırırken de öncelikle yapılması gereken şey şu: Yapı

kodlarını çok iyi ortaya koymamız lazım. Bu ülkede ya -
zılmış ve kabul edilmiş yapı kodları henüz oluşma -

Parantez içerisinde şunu söylemek durumundayım:

Yıllar önce, 76, 77, 78 döneminde bu Odada yöneticilik
yaptım. Bu fatura uygulaması bütün belediyelerde, bü -
tün odalarda müşterek kararlarla yürütüldü. Mesleki

denetimden eğer projenin içeriğini kontrol etmeyi anlı -
yorsak, bu ayrı bir tartışma. Projenin içeriğin nasıl

kontrol edeceğimiz konusu ve kimin yetkileri içerisinde
olduğu, ayrı bir tartışma konusu. Eğer projenin başlı -
ğındaki bilgileri kontrol etmek gerekiyorsa, bunun için

bugünkü uyguladığımız sistemin neticede buralara ge -
tirdiğini görmek için 10 defa geriye dönmeye gerek yok. 

Şu aşamada başka soru varsa, ben onu cevaplandı -
rayım; çünkü ayrılmak durumundayım. Ancak yazılı ha-

le getirdiğim iki sayfalık bir metnim var, onu size suna -
yım. Söylediğim şeylere karşı şeyler varsa, onu kar -

şılayayım, başka soru varsa da onu açmaya çalışa -
yım. 

EYÜP MUHÇU- Almanya örneğini verdiniz. Tabii Alman-
ya örneğinde, oturmuş bir yapı kültürü var, yapı üretim

süreci var. Tabii bizdeki süreçle mukayese ettiğimiz za-
man, herhalde başka tedbirleri de önermek durumun -
dasınız. Yani o konuda en azından bir mukayese yapar

mısınız?

KANĐ KORKMAZ- Yani şu bakımdan söylüyorum: Yet-
kilendirmeyi korkmadanyapmak lazım, burada insana
güvenmek gerekiyor. Hangi insana güvenmek gereki -

yor; donanımlı insana güvenmek gerekiyor. Yani bir pro-
jeyi yapan insan, tasarlayan insan, proje denetimini ya-

pan insan ve orada uygulamayı yapan mekanizmaların
tamamını sistem olarak önerip de çalıştırmak gereki -
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yor. O çalıştıran yerlerde de -bence Odanın en önemli
görevlerinden birisi de odur- her insan, her aşamada

her görevi, her projeyi, her denetimi yapmamalı. Aynı
şeyi ben de yaptım, Odada genç arkadaşlarımızın

hepsi, her işi yaptı, her getirilen projeyi… Böyle olma -
malı, bu kademelendirme de kendi içerisinde oluşursa,
o zaman mutlak suretle daha doğru şeyler ortaya çıkar.

Ancak bugün ülkemizin bulunduğu şu şartlarda ne
yapmamız lazım? Almanya örneği, buraya yabancılaş -

tırılmış bir örnektir. Ben öyle olsun demiyorum, yani
burada projeye teknik eleman kimliği olmayan birisinin
imza atması şeklinde savunmuyorum. 

Burada önemli olan, projenin içi, yani projeye sahte pro-

je demek ne kadar doğru, onu biraz açmak lazım. Eski-
den de dişçi vardı, "sahte dişçilik yapıyor" denilirdi.
Dişçiliği diş tabiplerinin yapması gerekir, ama o diş

doğru yapılmış olabilir, biz onu bilmiyorum. Onun için
sahte projeciler tabirini kullanmanın daha doğru olacağı-

nı düşünüyoruz. Devletin parasının da sahtesi basılabi-
liyor, vurgunun önüne geçemeyiz, ama hep sistemi söy-
lüyorum, bu konuyla Amerika’yı yeniden keşfetmeye

gerek yok, çok net şeyler ortaya koyabiliriz. Bizim haya-

KANĐ KORKMAZ- Çok doğru, yani daha önce Odaya
yazılı olarak verdiğim birmetin var, bu sistemin nasıl iş-

lemesi gerektiği konusunu, belgelerini ve neler olması
gerektiğini tek tek yazmıştım. Artık bilgi isteme hakkı -

mız var. Belediyeler, iletişim ortamlarını sağladıkları sü-
rece, biz onlardan alabiliriz. Oda, mutlak suretle asgari
ücreti yayınlamalı, Oda mutlaka üyelerinin sicillerini tut-

malı, kendi üyeleriyle ilgili bilgileri diğer yerlerden alma-
lı, Odalar onur kurullarını çalıştırmalı. Bunların hepsi

için hiç tereddüt yok. Hele bu geçiş dönemleri içerisinde
bunların mutlaka odalar tarafından yapılmasında büyük
yarar var. Ancak bunları yaparken, dediğim gibi, bizim

zamanımızda faturaydı, vize ücretlerinin yüzdeleriydi.

Ben Kâni Korkmaz olarak başvuru Yapmışım, büro
tescili için belge gönderiyorum, bana "iki tana fotoğrafı-
nız eksik, kesinlikle olmaz" deniliyor. Yani bu bir şey

değil, fotoğrafı ne yapacaksınız; 100 tane fotoğraf gön-
dereyim. Yani bunları söylerken şunu kastetmiyorum:

Oda, bizim Odamız. Bu odaların fonksiyonlarını, etkin -
liklerini çok daha yukarıya, duruşlarını gerçek, yerinde
ve çok daha yukarıya çekmek elimizde. Siz bu çalış -

mayı başlattınız, devam edeceğinize de inanıyorum. 



gerek yok, çok net şeyler ortaya koyabiliriz. Bizim haya-
li işimiz yok, her şey ölçülebilir, her şey elle tutulabilir,

her şeye bakılabilir. Yapı üretiyorsunuz; yapının üzerini
kapattığımız zaman, statikçiler gidip ne kadar demirin ol-
duğunu ölçebiliyorlar, betonun kalitesini ölçebiliyorlar, sı-

vanın altına gömdüğünüz borunun hangi kalitede, ne ol-
duğunu bulabiliyorsunuz. Bunlar varken, hiçbir şeyin üs-

tü örtülmeyecekken… Hele mekanikçilerin yaptıkların
işlerin üstü hiç örtülemez, somut olarak ya ısınmıyorsu-
nuzdur ya hava almıyorsunuzdur ya bir yeriniz patla -

mıştır, üstünü örtemezsiniz. Hatalı sıva yapabilirsiniz,
iki gün sonra o insan hatalı sıvayı görmeyebilir, ama te-

sisatın, mekaniğin, elektriğin üzerini örtemezsiniz, bu -
nun örtümü yok. O zaman tarifleri çok iyi koyarak hare-
ket etmemiz lazım. Bence bizim meslek odalarımıza en

birincil görev bu noktada düşüyor; mutlak suretle kamu-
yu mu zorlayacağız, kendimiz mi hazırlayacağız, kodla-

rın hazırlanarak yürürlüğe girmesini önemsiyorum. 

TEVFĐK PEKER- Bu mesleki denetim olayında bir tek

projeye bakmak, "proje yapım kurullarına uygun mu,
değil mi" olaylarından ziyade, bu projeyi yapan, bu pro-

jeyi yapabilecek yetkinliğe sahip mühendis mi, değil mi;
bu proje, serbest mühendislik-müşavirlik bürolarında
yapılmış mı, yapılmamış mı, yani bu proje yetkin ve

etkin insanlar tarafından mı yapılmış? Bu odalar, bun -
ların yapanlarının da aynı zamanda sicillerini tutuyorlar,

yani bu yapan mühendisin sicilini tutuyorlar.

mayı başlattınız, devam edeceğinize de inanıyorum. 

MEFTUN GÜRDALLAR- Teşekkürler.

Efendim, aramızda Büyükşehir Belediyesi Đmar Müdürü-

müz Sayın Şimşek Deniz var. Kendisi de bildiğim kada-
rıyla yüksek mimar. Biz hep odalar tarafından ve uzman-

lar tarafından bakışımızı ifade ettik. Şimşek bey de uy -

gulamanın sorumluluğu açısından, yerel yönetimler, ya-
salar ve uygulamadaki detaylar açısından bu değerlen-

dirmelere kendi görüşlerini ilave ederse memnun olu -
rum. 
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ŞĐMŞEK DENĐZ- Teşekkür ediyorum. 

Tabii öncelikle şunu söylemek mümkün: Bu aslında çok
tehlikeli bir gelişme, çok tehlikeli bir başlangıç. Bu ül -

kede kaçak yapılaşma da böyle başladı, yani 1940’lı
yıllardan sonra başlayan bir süreç var; önemsenmedi -
ği için, gerekli önlemler alınmadığı için bu şekilde ve bu

zamana kadar geldik. Bakın, elimde son rakamlar var
şu anda, Đstanbul imar envanteri çalışması ara sonu -

cu. Bu bilgi, ĐSKĐ’nin abone bilgileri ve bizim bütün 73
tane belediyeye gönderdiğimiz formlar var. Bu formlar -
dan aldığımız bilgilere göre, Đstanbul’un 55 yıllık rönt -

geninin çıkarıldığı bir envanter çalışması. Yalnız, çok
iddialı değilim, bir ara sonuçtur; çünkü bu rakamlar her

gün değişmektedir. Fakat bu duruma göre, 1 milyon
241 bin binanın 761 bini kaçak, iskânlı bina sayısı sa -
dece 121 bin 413, sadece 121 bini sadece iskânlı, yani

sadece yüzde 10’u görünüyor. Son 55 yılda imar mev -
zuatına aykırı olarak yıkılan yapı sayısı 17 bin, encü -

men kararları var, bunu sizlere de verebilirim. Bir baş -
langıç olarak bunu söyledim de… 

TEVFĐK PEKER- Rakamlar hakikaten çok önemli. Ora-
daki rakamlarda ruhsatlandırma sayısı da var, ama

bunlar imar aflarından geçerek ruhsatlandırılmış olabi -
lirler, orası bizim için önemli. Gerçek ruhsat belli mi aca-
ba?

gönderip yıkım ve ceza parası mı alacaksın, bununla il-
gili bütün yasal süreci başlatman gerekir." Dolayısıyla

buna başlayabiliriz. Burada meslek odaları ve Büyük -
şehir Belediyesi olarak, bir yardımlaşmayla bunların

üzerine gidelim. Bunların yapı tatil zabıtlarını, encümen
kararlarını alarak bir kere bu yapıları kaçak yapı hük -
müne getirelim. Ondan sonra bu yapıların diğer süreci

başlar, yani bu süreç, yıkıma kadar giden süreçtir. Bili -
yorsunuz, şu anda Đstanbul’da her yerde yıkım çalış -

malarımız var. Hakikaten ben ve ekibim; Sayın Başka -
nımız, şu anda belediyenin bütün kademeleri, kaçak
yapılaşmaya karşı son derece kararlı bir tutum içeri -

sindeyiz, yapabildiğimiz kadar bunları yapmaya çalışa -
cağız.

Tabii hakikaten organize bir suç ve gerçekten şu anda
bertaraf edilmesi gereken bir şey ve bu toplantı onun

için çok önemli, burada alacağımız kararlar da çok
önemli, yapacağımız etkinlikler de çok önemli ve bunu

da sonuçta bizler yapacağız. 

Proje tescilleri noktasında, bu proje tescillerini çok ya -

kın zamana kadar Đstanbul Büyükşehir Belediyesi yapı-
yordu; fakat bu konuda 2003 yılında alınmış bir meclis

kararı var, bu meclis kararı da yanımda. O Meclis kara-
rı, 19.12.2003 tarihli ve 1526 sayılı karar, Đstanbul Bü -
yükşehir Belediye Meclisinin kararı. Bu kararla bundan

sonra proje tescillerinin ilgili ilçe belediyeleri tarafından



ŞĐMŞEK DENĐZ- Bakın, bunlar total rakamlar, yani

böyle çok ayrıntılı analizler yapılarak verilmiş değil.
Sonuçta ĐSKĐ’nin abone bilgileri ve bütün belediyeler -
den topladığımız resmi bilgilerle derlenip toparlanmış

bilgiler neticesinde ortaya çıkan bir envanter.

Tabii şu çok açık: Bir kere sahte projeyle veya sahteci
projelerle yapılan yapılar, kaçak yapılardır, bir kere bu-
nun adını çok net olarak koymamız lazım. 3194 Đmar

Kanununun 38 inci maddesinde, farklı projelerin ilgili
meslek disiplinleri tarafından konulmasını zaten yasaya

bağlamış. Sonuçta tabii ki bir proje tasdiki değil, proje
tescilidir. Đnsanlar, proje tasdiki ile proje tescilini çok ka-
rıştırıyorlar. Sonuçta Eyüp beyin de söylediği gibi, yani

Đstanbul’da şu ana kadar Mimarlar Odasının tespit etti -
ği 250 tane Gaziosmanpaşa ağırlıklı olmak üzere

sahte proje var. Büyükşehir belediyeler ve meslek oda-
ları olarak bunların üzerine gidelim, bunlar bize ulaştı -
rılsın, biz bunları ilçe belediyelerine, "Bakın, bunlar sah-

te projeler, sahte projeyle yapılan yapı da kaçak yapı -
dır. Dolayısıyla 3194 sayılı Đmar Kanununun 38 inci

maddesine göre bununla ilgili gerekli yasal prosedürünü
başlat. Yani yapı tatil zaptı mı tutacaksın, encümene

sonra proje tescillerinin ilgili ilçe belediyeleri tarafından
yapılması öngörülmüş. 2003 yılında alınmış bir karar

var ve bu karara karşı Đmar Müdürlüğü, 2004 yılında
"aslında bu meclis kararı tekrar değerlendirilsin, yani
bunun merkezi bir yerde yapılması daha doğru olur" ka-

naatiyle bir yazılı teklif verildi; fakat Büyükşehir Beledi -
ye Meclisi, yine 2004 yılında bir yazıyla 2003 yılı mec -

lis kararının geçerli olduğunu söyledi. Biz buna rağmen
2004 yılındaki tescillere aslında devam ettik; fakat 5216
sayılı Yasa geldi, 23 Temmuz tarihinde bir yasa geldi.

Hemen ertesi gün Bayındırlık-Đskân Đl Müdürlüğü bir ya-
zıyla bize 151 tane orman köyünü devretti, son derece

hızlı bir şekilde, artık bütün buradaki kaçak yapılaş -
malardan da ben sorumluyum.

Dolayısıyla biz bu -bu da tabii ayrı bir konudur- tescille-
re devam ettik, yani bu tescillere bir yandan da devam

edildi. Ancak siz de hak verirsiniz ki, tüm Đstanbul’un
yüzde 26’sıydı aslında 3030 sayılı yasa, bizim yetkili ol-
duğumuz alan tüm Đstanbul’un yüzde 26’sına tekabül

ediyordu. Fakat yeni yasayla belediye sınırları, mülki sı-
nırlarla örtüştü. Dolayısıyla alanımız 5 bin 400 kilomet -

rekareye çıktı, belediye sayımız 27’den 73’e çıktı ve biz
yine de tescillere devam ettik, temmuz ayından sonra
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da bu tescillere devam ettik. Fakat öyle bir noktaya gel-
dik ki, bütün günümüzü, bütün aktivitemizi sadece proje

tescillerine ayırmaya başladık. Yani günde 100’e yakın
proje tescili geliyor ve biz bütün esas ana çalışmaları -

mızı, -tabii bu da sonuçta bir çalışma konusudur- diğer
hiçbir çalışmamızı yapamaz hale geldik. Dolayısıyla
direnebileceğimiz kadar direndik, ama en son dedik ki,

"bu şekilde gitmiyor." O zaman 2003 yılındaki meclis
kararını baz alarak, bir üst yazıyla proje tescillerini bun-

dan sonra ilçe ve ilk kademe belediyeleri tarafından ya-
pılması gerektiğini bir yazıyla ilçe belediyelerine bildir -
dik ve bu şekilde şu anda uygulama başladı. 

Daha önce dedik ki, bir standart getirelim aslında, yani

proje tescillerinin hepsini biz değil de, mesela yüksek
katlı yapılar bize gelsin, 5 katın üstündeki yapılar belki
bize gelsin; fakat bu da çok pratik olmadı. Sonuçta Ça-

talca’dan, Şile’den, Silivri’den insanlar merkeze gele -
cekler, tescil edip gidecekler, bu da zaman israfı, pratik

de değil. Dolayısıyla son iki aydır artık proje tescilleri il-
çe ve ilk kademe belediyeleri tarafından yapılıyor. 

EYÜP MUHÇU- Eskiden, yani bilgisayar, Đnternet orta -
mı olmadan bunun zorlukları vardı. Saraçhane’ye gidi -

yorduk, orada hepimizin tanıdığı Orhan ağabey vardı, o
da sağ olsun, bir dakikada bize vermeye çalışırdı. Ni -
tekim o süreç değişti; fakat Orhan ağabeyin zamanın -

da ne bilgisayar vardı, ne Đnternet vardı, iletişim ola -
nakları zayıftı. Halbuki ilçe belediyeleriyle Büyükşehir

Belediyesi arasında bir koordinasyon olursa ya da bir
iletişim ağı oluşturulabilirse, sicili düzeyinde yine Bü -
yükşehir Belediyesinde toplanabilir, en azından teyit

Yalnız, ĐMOS diye bir çalışmamız var, imar otomasyon
sistemi. Bu çalışmayı inşallah mart ayında ihale ede -

ceğiz. Şu anda imar arşivimizde 300 bine yakın dosya-
mız var. Bundan sonra imar uygulamaları ve imar evrak

akışını ilçe ve ĐLk kademe belediyelere on-line ortam -
da sağlamayı düşünüyoruz. Onun için de belki bu sicil -
ler de bir şekilde değerlendirilerek sisteme geçirilebilir.

Tabii siz, Tevfik beyle bizi ziyaret etmiştiniz ve bizden
bir resmi talebiniz olmuştu. Biz de o talebinizi, -en son

da bu bilgiyi vermek istiyorum- 28 Ocak 2005 tarihinde
3240 sayılı yazıyla sahte projelerin önlenmesi hakkın -
daki bize verdiğiniz yazınızı 73 belediyeye ve Boğaziçi

Đmar Müdürlüğüne gönderdik. Bunu da bilgi olarak ver -
miş olayım. 

TEVFĐK PEKER- Bilgi olarak bize geri dönüşü olmadI.

ŞĐMŞEK DENĐZ- Yok, size zaten bilgi amaçlı gönderil-
di bu ya da ben size verebilirim, bilgiyi resmi yazıyla da

verebiliriz. 

Bu turda bunları söyleyeceğim, ama gerçekten burada

şunu belki yapmamak lazım: Hepimiz meslektaşız, mi -
marız, mühendisiz, yapı sektöründeyiz, ama kuru bir

şey yapmadan, hakikaten bu sahte projeleri nasıl önle-
riz, bunun üstüne gidelim. Biz de Belediye olarak haki -
katen bunun üstündeyiz ve sahte projeyle yapılan yapı,

kaçak yapıdır, 38 inci maddeye istinaden yapı tatil zap-
tı ve encümen kararı alınarak onun kaçak yapı olduğu

resmi hale getirilmeli, ondan sonra yıkım sürecine gidil-
melidir. 



yükşehir Belediyesinde toplanabilir, en azından teyit

edilebilir, numara alınabilir ve dönülebilir. Bu işlemler,
bir dakika içerisinde dahi gerçekleşebilir diye düşünü -

yorum. Bu konuda ne dersiniz?

ŞĐMŞEK DENĐZ- Tabii haklısınız, yani bunun merkezi

bir yerde bulunması lazım, bu bilgilerin merkezi bir yer-
den alınması lazım. Ancak bu merkezi yerler meslek

odaları da olabilir. Belediyeler, meslek odalarının Đnter-
net sitesine girerek, gerçekten bu insan mühendis midir,
mimar mıdır, nedir, bununla ilgili bilgiler verir, bunları

meslek odalarının Đnternet adresini alıp kâğıt çıktıyla
beraber dosyayla resmi olarak koyabilirler, yani bu işle-

rin tersi de olabilir. Yeni 5216 sayılı Yasa, bize gerçek -
ten o kadar büyük sorumluluklar getiriyor ki, yıkım…
Hele bir de 12 Ekimde yürürlüğe giren bir 184 üncü

madde var, 1-5 yıl arası hapis cezası getiriyor. Tabii Or-
han bey hâlâ bizdedir, emektarımızdır, koordinatör şe -

fimizdir…

MEFTUN GÜRDALLAR- Ben açıklamalarınız için te -
şekkür ediyorum. 

Hakikaten Sayın Başbakan, aynı zamanda Đstanbul
Büyükşehir Belediye Başkanlığında bu sorunları ya -

şayarak geçmiş bir insan olduğu için, Đstanbul’un imar
sorunları konusunda katı uygulamalar yapmak gerekti -

ğini vaaz ediyor, çeşitli konuşmalarında ifade etti, yani
siyasi toplantılarda da, AKP’nin toplantılarında da "acı -
mayın, yıkın, yoksa biz acınacak duruma düşeriz" di -

yor. Dolayısıyla yasa koyucunun kendilerini bağlayan
bir tarafı vardır mutlaka, belki bu da bir ekstra, ilave yü-

kümlülük getiriyordur, ama esas olarak böyle karşılıklı
iyi niyet uygulamalarıyla göz yummalar, atasözünde ol-
duğu “cehenneme giden yol iyi niyet taşlarıyla döşeliy -

miş”, hep böyle göz yummalardan, "hadi bunu da idare
edelim"lerden bu hale geldik diye düşünüyorum. Dola -

yısıyla Kâni Beyin hatırlattığı gibi, standartları oturtma -
mız lazım. Uygulamalarda talepler, bunun karşılığında
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yapılacaklar, denetim mekanizması, kimin neyi nasıl ta-
kip edeceğinin net olması lazım. 

Bu anlamda Türk Mühendis Mimar Odaları Birliği Đl Ko-
ordinasyon Kurulu adına benim yazdığım bu yazıya ge-

rekli ilgiyi göstermiş olduğunuz için teşekkür ediyorum,
belediyelerimizin de uyarılmış olması önemli. Yalnız,
ben bu konuda mevzuattaki denetim uygulaması, proje-

lerle birlikte, -bu projelerin tescilini Büyükşehir yapar-il -
çeler yapar, o ayrı bir tartışma konusu, onu elbette de -

ğerlendirelim, ama- tescili hangi belediye yapıyorsa, be-
raberinde bir sicil durum belgesi talep etmeli ve bir yapı
ruhsatı veya iskân belgesi veriyorsa, buna ilişkin belge-

nin bir suretini de ilgili meslek odalarına göndermeli di -
yorum. Denetim aşamasında meslek odalarının yapa -

bileceği denetim ancak buralarda söz konusu. Yani biz,
bizden alınan sicil durum belgelerini takip edebiliyoruz,
karşılığında gelen inşaat ruhsatları ve yapı kullanma

izin belgelerini bunun karşısına oturtup, kaç tane sicil
durum belgesi alınmış, bu binalardan kaç tanesi yapı -

lıp iskâna bağlanmış, bunu karşı karşıya getirip ada,
pafta, parsel bazında bunların denetimini yapmaya ça -
lışıyoruz. Mesela Makine Mühendisleri Odasından alı -

nan sicil durum belgesi sayısı, 2004 yılında 5 bin 667.
Ancak Bayındırlık Bakanlığının sitesinden baktığımız

zaman, Đstanbul’da yapı denetimden geçen 6 bin 841
tane bina olduğunu tespit ediyoruz, yani arada 1 174 ta-
ne sicil durum belgesini bizden almamış bina olduğunu

Bayındırlık Bakanlığı sitesi söylüyor, arada 1 174 tane
böyle fark var. Ancak yapı sayısı itibariyle baktığımız

zaman, yılda 50 bin civarında filan bina olduğunu biliyo-
rum. Yapı denetimine tabi olmayan binalar da var belki,
Yapı Denetim Yasasına girmeyen binalar da var, belki

bir fark var, ama bu kadar büyük fark olması gerekmez
diye düşünüyorum. Yapı kullanma izin belgesine dönü-

şen ve bize geri dönen yapı kullanma izin belgesi ade -
di de -2004 yılı için konuşuyorum- 15 belediyeden 2 bin

aramızda... 

EMĐN BABA- Bayındırlık Müdürlüğü olarak uygulama -
cı bir kuruluşuz. Bize birçok proje geliyor; tesisat proje-

si, elektrik projesi, inşaat, mimari. Bizim yerel yönetim -
lerle ilişkimiz, sadece vaziyet planı, ruhsat alma, onlar,

yerel yönetimlerle başka bir şeyimiz olmuyor. Bize ge -
len projelerin sıhhatli olup olmadığını çok sonra anlıyo-
ruz. 17 Ağustos depremine kadar yapılan bütün okulla-

rın projesi yoktu, bir Mimarlar Odasından, bir Makine
Mühendisleri Odasından veya belediyeden geçmedi.

Tabii bu şeyde çok okul yıkıldı; fakat 2004 yılında biz
52 tane okul ihale ettik. Bunların hepsi belediyelerden
geçti, bunların hepsinin Teknik Üniversiteden projeleri

geçti, onaylandı. Şimdi de 80 tane okul hazırlanıyor, bu
ay sonunda veya en geç Martın 15’ine kadar bu 80 ta -

ne kolun 40 tanesi yıkılacak, 40 tanesi yeni, 80 tane
okul ihale edilecek. Mesela bazılarını şey ettik; yıkıl -
mayacak olanları Teknik Üniversiteden, Sakarya Üni -

versitesinden, Yıldız Teknik Üniversitesinden raporlar
halinde aldık, bunlar bize geldi. Ancak Milli Eğitimdeki

okullar, onlar ne yaptı, ne etti, bilemiyorum, onlar da ba-
zılarını yıkıyorlar.



95 adet yapı kullanma izin belgesi bize geri dönmüş.

Yani bu inşaatların bir kısmı devam ediyor, yapı kullan-
ma izin belgesine dönüşmedi diye düşünebiliriz. An -

cak geçmişte de yapılmış olan birtakım yapıların yapı
kullanma belgelerinin verilmiş olduğunu düşünürsek,
yaklaşık olarak sicil durum belgesi kadar da yapı kul -

lanma izin belgesi olmak gerekirken, bu da geri dönmü-
yor. Bu aradaki binaların birebir denetimini bizim yapa-

bilmemiz için, karşılıklı bir işbirliğine, bir yakın çalış -
maya ihtiyacımız var. Eğer bunu hem Büyükşehir Be -
lediyesiyle, hem Bayındırlık Bakanlığıyla birlikte bir ko -

ordinasyon içinde götürebilirsek, daha uygun olacak di-
ye düşünüyorum. 

Bayındırlık Bakanlığından Emin Baba meslektaşımız

Bize sahte proje pek gelmez; çünkü bizim şeyimiz, şu
anda 4 tane tip okulumuz var. Bunlar tesisat, inşaat,

hepsi Teknik Üniversitesinden, Sakarya Üniversitesin -
den, Yıldız’dan hepsinin projeleri geçmiş, onaylanmış,
bize gelmiştir. Şu anda sağ olsun, Bayındırlık ve Đskân

Müdürümüz bu okulların üzerinde çok durmakta; mese-
la çatıda olsun, mermerinde olsun, demirinde olsun,

statik hesaplarında olsun, çok üzerinde durmakta, bun-
ları kendisi bizzat uygulamakta, bütün projelerin hepsi
ondan geçmekte. Bizim tesisat projelerimiz tip 4 tanedir,

sadece radyatör şeyini 4 tipe göre çizmişizdir, onu ve -
ririz. Bize şimdiye kadar pek öyle sahte proje gelmedi,

ama bu depremden önce gelenler belki sahteydi. Mese-
la bugün ben de gittim, Eyüp Nurtepe’de Şehit Kubilay
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Đlköğretim Okulu var; yıkıldı, yeni yapıldı. Yıkılan oku -
lun temelini açtık, altında 3 tane 1 metre çapında izale

su hattı çıktı, onun üzerine koymuşlar. Yani temelini
kazdık, şeyin bir tanesi o borunun üzerinde. ĐSKĐ diyor

ki, "burası benim arazim, burada okul yok." Ama burada
okul 35-40 senedir var, okul 3 kere yıkılmış, yapılmış.
Biz de tekrar Eyüp Belediyesinden, ondan sonra Büyük-

şehir Belediyesinden, ĐSKĐ’den şeyler alarak mimarisi -
ni değiştirdik, vaziyet planını değiştirdik, binayı geri

çektik, yaptık, ama şu anda ĐSKĐ’nin 3 tane izale hattı
duruyor. ĐSKĐ bize diyor ki, "sen buraya okul yaptırma,
ruhsat vermem, arazi benim." Diyoruz ki, "burada baş -

ka okul yok." Yani bize pek sahte şey gelmedi, ama biz
de makine mühendisi olarak, mimar olarak, meslek

mensupları olarak sahte projelerin üzerine düşeceğiz,
şimdiye kadar böyle bir şey geçmedi. Sağ olsun, Ma -
kine Mühendisleri Odamız, bize bu toplantıyı yaptı. Biz

de bundan sonra artık önümüze gelen bu tür projelerde,
mimarların olsun, makine mühendisi, elektrik mühendis-

lerinin oda numaralarını isteyeceğiz, telefon edeceğiz,
"doğru mu, değil mi" diye, bunlarla ilgili bir soruşturma
yapacağız. 

MEFTUN GÜRDALLAR- Bu ĐSKĐ örneğinde olduğu gi -

bi, koordinasyon konusu, herkesin karşısına bir prob -
lem olarak çıkıyor. Bunu yakın bir çalışma anlayışıyla
birlikte çözmek gereği var. 

Bayındırlık Bakanlığı, uygulamacı kuruluş olarak daha

çok resmi yapılarla ilgileniyor, okullarla vesaire… Ancak
diğer taraftan Yapı Denetim Yasasıyla ilgili olarak da ya-
pı denetim şirketlerinin mevzuatına hâkim olması ve

onların denetim altında tutulmasının da sorumluluğunu
üstlenmiş durumda. Yapı denetime ilişkin Bayındırlık

Đl Müdürlüğünde…

EMĐN BABA- Đl Müdürlüğünde böyle bir şey şu anda,

doğrudan merkezden yürüyor. Zaten bizde mesela Đmar
Şube Müdürlüğü var; Đmar Şube Müdürlüğü, kaçak ya -

pılara, şeylere bakıyordu. Biz bunun yüzde 90’ını Bü -
yükşehir Belediyesine devrettik. Şu anda Đmar Şube

zaman, mevzuata uygun hareket etmeyen birtakım ya -
pı denetim şirketlerinin faaliyetten men edildiğini görü -

yoruz. Örneğin usule uygun hakkediş düzenlemeyen,
usulsüz raporlar veren, yanlış imzalar atan mühendis-

mimar meslektaşlarımız hakkında faaliyetten men uy -
gulamaları var. Bunlar, meslek odalarına da bildirilip
meslekten de men edilmesi konusunda bir çalışma olu-

yor mu, o konuda bilginiz var mı?

EMĐN BABA- Şu anda bizim Müdürlük olarak yok, ama
Bakanlık olarak Ankara’da varsa, onu bilemiyorum.

EYÜP MUHÇU- O konu zaten Bayındırlıkta da değil,
değil mi?

ŞĐMŞEK DENĐZ- Ama bizim şu anda yaptığımız bir
çalışma var. Biz bu yapı denetim firmalarının, bir kaçak

yapı var diyelim, 12 Ekimden sonra biz bunu tespit ettik,
184 üncü maddenin yürürlüğe girdiği tarih, suç duyuru-

ları yapmaya başladık, kaçak yapılarla ilgili savcılığa
400’ü aşkın suç duyurusunda bulunduk. Kaçak yapıyı
yapan kişi, bir de o inşaattaki yapı denetim firması var -

sa, onu da Bayındırlık ve Đskân Bakanlığı Yapı Denetim
Komisyonu var Ankara’da, oraya bilgileri veriyoruz.

EMĐN BABA- Müdürlük olarak yapı denetimi hakkında
herhangi bir şeyimiz yok.

ŞĐMŞEK DENĐZ- Yani bizim de yaptığımız uygulama

bu. Tabii bunu 3 gün içinde yapı denetim firması yetkili-
si, ustaya veya kalfaya ihtarname verecek, arkasından
ilgili idareye bildirmek durumunda. Ama istifa ediyorlar

tabii, bu şekilde devam ediyor…

EMĐN BABA- Depremden önce müteahhidin mantığı
"ben yaptım, oldu"ydu. Ama depremden sonra, hele bu
2004 yılı başından beri müteahhitlerimizin yüzde 90’ı,

şu anda mühendis, mimar. Ama bundan öncekiler de -
ğildi; daha çok Karadenizliler vardı, Karadenizliler "ben

yaptım, oldu" binayı çıkıyorlardı. Şimdi genç çocuklar
geldiler, gençler geldiler ve bunların yüzde 80-90’ı mü -



yükşehir Belediyesine devrettik. Şu anda Đmar Şube
Müdürlüğümüz hiçbir şey yapmıyor, yani 100 kişiye

yakın, herkes oturuyor şu anda. Kamu Reformu Yasa -
sı çıkarsa, Đmar Şube Müdürlüğü doğrudan Büyükşe -

hir Belediyesine, biz de il özel idareye devredilecektik;
fakat Cumhurbaşkanımız onu geri çevirdi, öyle kaldı.
Şu anda ne olduğunu bilemiyorum.

MEFTUN GÜRDALLAR- Peki ben şunu sorabilir mi -

yim? Bu yapı denetim yasaları çerçevesi içerisinde, biz
Bayındırlık Bakanlığının Đnternet sitesinde baktığımız

geldiler, gençler geldiler ve bunların yüzde 80-90’ı mü -
hendis, mimar. Mesela okulların başında bir mimar, bir

mühendis, bir elektrik mühendisi, bir makine mühendisi,
tekniker, teknisyen, hepsini istiyoruz. Bizim Müdürümüz

özel bir sözleşmeyle 80 tane personel aldı, bu perso -
neller devamlı her gün inşaatta, yani günlük rapor tutu-
yorlar. Mesela demir bağlandı, demir bağlanırken alı -

yorlar, beton dökülürken alıyorlar, tesisatın başında
duruyorlar. 

MEFTUN GÜRDALLAR- Yani Yapı Denetim Yasasın -
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dan muaf, ancak denetimi doğrudan kendi sözleşmele-
ri kadrolarıyla yapıyorsunuz?..

EMĐN BABA- Sözleşmeli kadrolar sadece orada duru -

yorlar, onların bir yetkisi yoktur; çünkü onlar işçi kadro -
sunda olduğu için, bütün imza yetkisi biz mühendisler -
de, biz mühendisler imza atıyoruz.

MEFTUN GÜRDALLAR-Demek ki kamu kurumlarında

da yapı güvenliğini uygulama bunun sonuçları doğrultu-
sunda izleyip bir şekilde değerlendirme gereği var.

Ben ikinci turda esas olarak Şimşek Deniz beyin, Đs -
tanbul Büyükşehir Belediyesinin ilçe belediyelerine

göndermiş olduğu uyarı yazısı, sicil durum belgelerinin
istenmesi ve inşaat ruhsatı, yapı kullanım belgelerinin
düzenlenmesi konusundaki uygulama hakkında, Eyüp

bey, sizin görüşünüzü alabilir miyim? Bu konuyu nasıl
değerlendiriyorsunuz, yapı denetim veya bu kentteki

yapı stokunun daha sağlıklı hale getirilmesi konusunda
bundan sonra başka ne yapılabilir?

EYÜP MUHCU- Efendim, aslında kurumlarında sanki
Mimarlar Odası, diğer mühendis odalarının mesleki de-

netim yetkileri, üye sicillerini tutma yetkileri yokmuş gi -
bi bir anlayış var. Nitekim 4708 sayılı Yapı Denetim Ya-
sasından sonra, sicil konusunda Bakanlığın genelgesi

nedeniyle odaların sicil tutma yetkilerinin altı çizilmiş
oldu. Büyükşehir Belediyesinin de bu anlamda yaptığı

düzenleme önemlidir. Ancak özellikle vurgulamak istedi-
ğim; buradaki esas dayanağımız, Bakanlığın genelgesi
değildir. Mimar, mühendis odalarının Anayasanın 135

inci maddesi ve 6235 sayılı Mühendislik ve Mimarlık
Hakkında Kanunda verilen yetki ve sorumlulukları var -

dır. Bu yetki ve sorumluluklar, aslında kendi üyelerinin
çalışma koşullarını, onların sicillerini, kayıtlarını tutma
yetkilerini de içerir. Fakat bugüne kadar bu anlaşılama-

dı ya da anlaşılmak istenmediği için, sonuçta bir genel-
geyle sicillerin tutulması ve belediyelerimizin bu konu -

daki duyarlılığıyla tekrar gündeme geldi. Tabii bu haliy-
le sevindiricidir, ama esas olarak kaynağını Anayasa -
dan ve kendi yasasından alır, bunu özellikle vurgula -

mak isterim.

Burada sicil düzenini tartışıyoruz. Sicil düzenini tutmak

ki denetimin odalar tarafından yapılması, sürdürülmesi
temel bir kuraldır. Çünkü şu anda yerel yönetimlere ve-

rilen projeler, yasada da maalesef öngörüldüğü gibi,
ruhsat eki belgedir, yani ruhsat eki belge niteliğindedir.

Esas olan proje olması gerekirken, esas olan ruhsat ol-
muş oluyor. Halbuki bunun tersine çevrilmesi ve nitelik-
li projelerin elde edilmesi, temel bir kural olması gerekir.

Nitelikli projelerin elde edilmesi ihtiyacı, aslında proje
standartlarına genel olarak baktığımız zaman, açıkça

ortaya çıkmaktadır.

Biz Đstanbul’daki yapı stokuna bakarak "yüzde 70’ine

mimar, mühendis eli değmemiştir" diyoruz; bildiğimiz
bir gerçek var: Bu yüzde 70’in içerisinde, önemli bir bö-

lümünde de mimar, mühendislerin bir ilişkisi var, bir en-
tegrasyonu var, bu süreci de görmezden gelemeyiz.
Esas sorun, hem kaçak olmaları, hem de buradaki mes-

lek etiğine uymayan meslektaşlarımızın davranışları -
nın da ortaya çıkarılması gerekir. Yani salt yüzde 70’e

mühendis, mimar eli değmiyor diye bir şey yok, deği -
yor; fakat meslek etiğine uymayan davranışlar şeklin -
de meslektaşlarımız bu sürece kısmen de olsa enteg -

re oluyorlar. Bu süreç, aslında toplumun bütün kesimle-
rini de içine alan, böyle karmaşık ve kapsamlı bir sü -

reç.

Standard dışı projenin standart hale getirilmesi, nitelik -

li proje elde edilmesi için dedik ki "projelerin genel nite-
liğinden dolayı oda denetimi şart." Proje odaya geldiği

zaman, hem meslektaşın bun yapıp yapmadığı belli
olacak, hem projenin niteliğini de sorgulama olanağı el-
de edeceğiz. Örneğin, proje standartlarına uygun çizil -

miş mi ya da makine mühendisliği açısında düşünür -
sek ki, çalışan proje midir ya da diğer uzmanlıklar açı -

sından da bunu değerlendirme olanağımız olacak. O
nedenle, mesleki denetim konusu şart, mesleki deneti -
min de odalar tarafından yapılması gerekir, ayrıca oda-

ların da mesleki denetim süreci içersinde koordinasyon
içinde olması gerektiği ortaya çıkmaktadır.

Gelen projenin makine projesi, elektrik projesi, statik
projesi ve diğer gerekli projeleri denetime geliyor mu,

gelmiyor mu? Böyle bir iletişim ağının odalarımız ara -
sında da çağdaş iletişim olanakları kullanılarak, tek -

noloji kullanılarak düzenlenmesine ihtiyaç var.



Burada sicil düzenini tartışıyoruz. Sicil düzenini tutmak
niye önemli; işin esası bu, buna biraz değinmekte fay -
da var diye düşünüyorum. Biz sicil tutarken, sahte im -

za kullanılıp kullanılmadığını, üyemizin haklarının istis -
mar edilip edilmediğini ve dolayısıyla güvenli yapı konu-

sunda sorun yaşanıp yaşanmadığını da denetlemek
istiyoruz, esas nedenimiz bu. Bunu yaparken de mesle-

noloji kullanılarak düzenlenmesine ihtiyaç var.

Biraz önce de arkadaşlarımızın dediği gibi, yerel yöne -

timlerle odaların da bu anlamda çalışmaları şart. Yani,
eğer yerel yönetim Odadan destek istemezse, oda des-

tek veremez, Oda yerel yönetimden destek alamazsa,
oda da bu görevini yerine getiremez. Proje niteliğinden
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sonra, sicil durum belgesinin de sorgulanması hazım,
yani sicil durum belgesi salt "şu mimar üyemizdir" şek -

linde algılanıyorsa, bu son derece eksik ve yetersiz ola-
caktır. Sicil durum belgesi mimarın ya da mühendisin

gerçek olup olmadığı, mesleki faaliyetini yürütüp yürüt -
mediğinin anlaşılması yanında, diğer bazı bilgileri de
kapsaması gerekir. Örneğin, deneyim süreci, yaptığı

uygulamalar, o meslek kuruluşunun, odanın sürekli
meslek gelişimi programı ya da bir başka deyişle,

mesleki programına katılıp katılmadığı konularında da
bir kısım bilgileri kotlarla, bir kısım odalar tarafından
oluşturulacak kotlarla ortaya koyabilmelidir.

Bu neyi katacaktır? Bu aslında, ruhsat veren kuruluşun

hem o mimar, mühendis hakkında bilgisi olacaktır, hem
de projeyi arz eden arsa sahibi ya da yapımcı açısın -
dan da nasıl bir meslek erbabına proje yaptırdığı, nasıl

nitelikte olacağı konusunda da bir ön fikir verme olana-
ğı olacaktır. Bu aslında odaların kuruluş görevlerini,

kuruluş amaçlarını yerine getirebilmesi için zorunlu bir
şeydir. Tabii, burada temel koşul da, sicil sistemine
esaslı çalışılması şeklinde olmalıdır diyorum.

Burada isterseniz, bilmiyorum başka soru olacak mı?
Ama, olmayacaksa bazı...

MEFTUN GÜRDALLAR- Đlaveleriniz varsa onları da
alalım, çok ihtiyaç olmazsa son bir tur daha yapmama-

yı düşünüyorum.

EYÜP MUHÇU- Evet, tabii aslında biz mevcut yasalar
çerçevesi içerisinde bir tarif yapıyoruz ve buna göre de
sistemin işlemesini sağlamaya çalışıyoruz. Fakat, biz

bu alanı düzenlesek yeter mi acaba? Nitelikli proje elde
etmek için, nitelikli güvenlikli yapı elde etmek için yeter

mi diye baktığımız zaman? Bunun aslında yeterli alma-
yacağı çok açıktır. Daha genel düzeyde, bir kısım dü -
zenlemelerin yapılması şarttır.

Özellikle, 17 Ağustos depremi tartışmaları içerisinde

gördük ki, hem toplumda, hem de meslek adamlarında
yeterli eğitim söz konusu değildir; yani eğitimin bu an -
lamda desteklenmesi, geliştirilmesi gerekiyor. Yapı de -

netiminin yetersiz olduğu gözükmektedir. 3194 sayılı
Đmar Kanununa göre yapılan yapı denetimi süreci var -

dı, onun yetersiz olduğundan dolayı biliyorsunuz, yasal
düzenlemeler yapıldı ve en sonunda 4708 sayılı Yapı
Denetim Yasası yürürlüğü girdi. Yapı Denetim Yasası

birçok zaafları içermektedir. Bir kere, yapı denetim ku -
ruluşunun iş edinme süreci baştan zafiyet göstermek -

makla görevlendirilen kuruluş iş almak amacıyla bu -
gün çok açığa çıkmıştır; yani bunlara bir belgeye, bilgi -

ye de dayandırabiliriz, çok açıkça alması gereken ücre-
tin altında teklifler vererek, işi almaktadır.

Dolayısıyla, bu denetim görevini yerine getirmemektedir
ya da çok kısmi bir şekilde getirmesi de, hatta çok

önemli bir husus 4708 sayılı Yapı Denetim Yasası çık -
tıktan sonra yapı denetimi firmalar resmen gözükmese-

ler de, proje hizmetini de üstlenmektedirler. Yani, proje
hizmetiyle, yapı denetim hizmeti iç içe geçmiştir, yasa -
nın öngördüğü bu husus olmamasına rağmen, bu çok

ciddi sakıncalar getirmektedir. Birincisi, projenin niteliği
açısından, varolan niteliğini de daha geriye götürmekte-

dir, projelerde asgari ücretin uygulanmasını da engelle-
mektedir, proje tekelleri oluşturmaktadır, haksız reka -
bet gibi ortamları da yaratmaktadır, bunu artık ortaya

koymak lazım.

Bayındırlık Bakanlığımız da, zaten 4708 sayılı Yasayı
savunmamaktadır, değiştirilmesi için yeni çalışmalar
başlatılmaktadır. Ancak, bildiğimiz bir şey Đmar Kanu -

nu içersinde bunu gerçekleştirmek gibi bir anlayış da
söz konusudur.

Burada tamamlamadan biraz tabloya bakarsak, aslında
yapının bir rant amacıyla özendirilmesi söz konusu. Ya-

ni, siz kaçak yapı yaparsanız, siz paralar kazanıyorsu -
nuz ya da imtiyazlı yapılar yaparsanız müthiş paralar

kazanıyorsunuz, yani şöyle söyleyelim: Bugün orta öl -
çekli işletmenin yıllık kazancına denk gelen paraları siz
bir yapıdan elde edebiliyorsunuz; hatta kamuoyunda

son günlerde tartışılan Maslak güzergahındaki gökde -
len tartışmasında, örneğin söz konusu olan rant bedel -

leri 2 milyar dolar civarlarında olduğu söyleniyor. Böyle
olduğu takdirde, sizin koyduğunuz kuralları her zaman
birileri aşabiliyor. Yani, bunu organize çete aşabilir, or -

ganize kuruluşlar aşabilir ya da kaçak yapıdan rant el -
de eden yurttaş da aşabilir.

Onun için bu alanın tersine döndürülmesi gerekir. Bir ta-
raftan yapı stokunun, kaçak, sağlıksız, deprem güven -

likli olmayan yapı stokunun sıhhileştirilmesi, güçlendi -
rilmesi, iyileştirilmesi gerekirken, diğer taraftan da yeni

rant alanlarının yaratmaması için ek tedbirler alınması
gerekir. Bu aslında, yapı denetiminin sürdürülebilmesi
için olmazsa olmaz kurallardan biridir.

Tabii,biz bu toplantıyı yaparken, NTV’den de bir mesaj



tedir. Yani, işi isteyen aslında yapı denetim kuruluşun -
dan denetleme istememektedir ya da denetleme yap -

geldi, onu paylaşmak isterim. Kültür ve Turizm Bakanı
Erkân Mumcu Bakanlıktan ve Partisinden istifa etti. Bu
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bizim açımızdan önemli, mimarlık mesleği açısından
özellikle bunu söylemek durumunda kaldım. Çünkü, Ko-

ruma Yasasıyla ilgili gelişmeler oldu, yeni Koruma Ya -
sası çıktı, bunun getirdiği sakıncalar vardı. Koruma ku -

rullarının bağımsız kalma süreçleri maalesef daraltıl -
mıştı. Yeni gelecek kültür bakanının da, Koruma Yasa-
sıyla ilgili ya da koruma kurullarıyla ilgili daha da somut

ifade edersek, korunması gereken kültür varlıkları açı -
sından nasıl biri olduğu konusunda da tabii soru işaret-

lerimizi koymak istedim.

MEFTUN GÜRDALLAR-Teşekkür ediyorum.

Ben "sicil" konusunun altını çizmek istiyorum, siz de

vurguladınız. Sicil sadece bu işi yapanın mühendis
olup olmadığını veya mimar olup olmadığını değil, as -
lına bakarsanız, bu işi yapan mühendis veya mimarın

hangi alanda uzmanlaşmakta olduğunu da bilgi biriki -
mini üst üste koyarak tutmak gereken bir kavramdır di -

ye düşünüyorum. Çünkü, örneğin mekanik tesisattan
bir örnek vermek gerekirse, hastane kliması veya bir
hastane tesisatı yapmak çok özel bir iştir. Yani, ısıtma

yapan veya sadece sıhhi tesisat yapan bir insan kalkıp,
hadi bugün de bir ameliyathane yapayım, ameliyathane

kliması yapayım diyemez. Çünkü, o bilgi birikimine
ulaşmak ciddi bir altyapıyı, eğitimi, deneyimleri gerek -
tirir. Dolayısıyla, ömründe hiç hastane kliması yapma -

mış veya bir hastane tesisatı çalışmasında ikinci,
üçüncü derecede görev almamış bir insanın, ben bu -

gün bu işi de yaptım diye imza atması, aslında önlen -
melidir, denetlenmelidir. 

Ülkemizde biz Türk Mühendis Mimar Odaları Birliği ola-
rak hatalı yatırımlar kavramını bir dergiyle incelemeye

çalıştık. Orada da görüyoruz, birçok bina var ki, fonksi -
yon dışı kalmış, kullanılamıyor, ısıtılamıyor, soğutula -
mıyor, iş yapmıyor. Anadolu’da ilginç şeyler var, bele -

diye hamamları yapılmış, ısıtılamadığı için veya çok
büyük olduğu için bırakılmış, atıl vaziyette kalmış.

Bunlar hep bilgi birikimi, bu bilgi birikiminin evraka dö -
külmüş haline de biz "sicil" diyoruz. Dolayısıyla, sicil

tutmak, sadece bu bilgi birikimi açısından bile çok
önemli.Kaldı ki, haksız rekabete neden olmak, yani ka-

yıtdışı çalışıp, evinde iş yapan birtakım meslektaşla -
rımız, örneğin emekli meslektaşlarımız ben Internet’te
bir tesisat grubunda geçen hafta yaşanan bir tartışma -

yı örnek vermek istiyorum. "Evimde uygun fiyatta proje
yaparım" diye bir ilan göndermiş bir meslektaşımız bir

gruba. Bunun üzerine ciddi bir tartışma başladı, çünkü
siz evinizde uygun fiyatta yapıyorsunuz, ama bu işi

yapmak için büro açmış olup, yanında eleman istihdam
edip, genel gider harcayıp, vergi verip, peşin vergi ve -

rip, iş bekleyen insanlar da var, bu çok ciddi bir haksız
rekabete neden oluyor.

Siz çoğu zaman, eğer emekliyseniz, bu işi emekli ola -
rak yapıyorsanız, kayıtlı olmadığınıza, belgeniz olma -

dığı için yarın imza atmak gerektiğinde, muhtemelen
imza atamayacaksınız veya sahte imzaya, başka isme

yönelmek durumunda kalacaksınız, bu da ciddi bir
problem, bu konuda...

EYÜP MUHÇU- Araya girmek istiyorum, haklı olarak
söylediğiniz, tabii ilgili hususlar söz konusu. Bunların tü-

münü biz yurttaşlarımıza güvenli mekânlar, güvenli or -
tamlar sağlamak; nitelikli ortamlar sağlamak için düşü -
nüyoruz. Elbette bunu yaparken de meslek haklarını

korumak gibi bir anlayışımız var.

Bu düzenlemeler topluma açılmazsa, yani mimar ve
mühendisler ya da denetleyenlerin dışına açılmazsa,
bence başarı şansı yoktur. Şöyle ki: Eğer bu bilgilerin

üyemizle ilgili sicil bilgilerini toplumumuz, tüketici ya da
kiracı yurttaş temin edemiyorsa, bir oto kontrol, gerçek

oto kontrol gerçekleşemiyorsa, bu sürecin ne kadar
sağlıklı tarif ederseniz bunun işlemesi mümkün değildir
diye düşünüyorum

Son dönemlerde çıkan Anayasada çıkan değişiklikle

bilgi edinme hakkı çıktı, ancak bugüne kadar bilgi edin-
me hakkının pratikte uygulanıldığında, uygulanabilirliği-
ne çok fazla tanık olamadık. Anayasadan kaynaklanın

hakkımızı da kullanarak, yurttaşlarımızın bilgi edinme
talebinde bulunmaları gerekir. Bunun için de bir düzen-

leme yapılması gerekir. Yani, odaların sicil düzenlerinin
şeffaf olması, yerel yönetimlerdeki meslek erbabına
yönelik sicillerin şeffaf olması, .ruhsat ve diğer belgele-

rin şeffaf olması, açık olması gerekir.

En son olarak da, bu bilgilerin yapıda, yani güvenlikli ol-
ması gereken yapıda bir dosya halinde ve tüketici iste -
diği takdirde, talep ettiği takdirde kendisine sunulabile -

cek durumda olması lazım. Yani, yurttaş bir yapıdan
daire alacaksa ya da bir yapıda kiracı olarak oturmayı

düşünüyorsa, o dosyayı yöneticiden istemeli ve o dos -
ya içerisinde ruhsat, projeyi çizen mimar, mühendisler,
denetim süreci içerisinde yer alan yine mimar, mühen -

disler bunu onaylayan kamu kuruluşundaki mimar, mü-
hendisler ve idareciler gibi bilgiler almalı, onlara ait bir -

takım referansları da alabilmelidir. Eğer, süreç böyle iş-
letilebilirse, doğaL olarak mimar ve mühendis, yapımcı
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da nitelikli bina yapma bir çabaya girmek durumunda
kalacaktır diye düşünüyorum.

MEFTUN GÜRDALLAR-Emin bey buyurun.

EMĐN BABA- Bayındırlık Müdürlüğü olarak bir yapı de-
netimi elemanları kurduk, kontrol kurduk. Her okula, her

resmi binaya her şeye bir yapı panosu ve deprem san-
dığı koyduk. Bu deprem sandığında, tesisat projeleri,

elektrik projeleri, mimariler, statikler hepsi var. Bunları
yapan mühendislerin imzaları her şeyiyle beraber kont-
rollerin imzaları var.

Bunlar şu anda kontroller, diğerleri 10 sene bunlar so -

rumlu. Allah göstermesin bir okulumuz yıkıldı, gel diye-
cekler bunun her şeyiyle sen sorumlusun.

MEFTUN GÜRDALLAR-Son olarak söylemek istediği-
niz varsa onu da almak istiyoruz.

ŞĐMŞEK DENĐZ- Sahte proje meselesi bir kere kamu-
oyunda ve medyada güncel tutulmalı. Bu konuyu sürek-

li güncel tutmalıyız diye düşünüyorum. Basında, med -
yada, çünkü bunu unutturmamalıyız. Unutulduğu za -

man, gerçekten bunun çözüm yolları da zayıflamış olu-
yor. Dolayısıyla, bunu belediye, bizler, meslek odaları
hep beraber, bir kere bu konuyu, sahte proje meselesi-

ni kamuoyunda ve medyada güncel tutmalıyız diye dü-
şünüyorum.

Meslek odaları, alan büyüdü, Çatalca da olsun, Şile de
olsun, Silivri de olsun artık her taraf Đstanbul Büyükşe -

hir mücavir alanı içerisinde. Acaba, burada hizmet büro-
lara kurulabilir mi? Şube gibi bu sayı artırılabilir mi?

Mesela, Kuzede, şu anda 174 adet orman köyü var ve
yeni yasayla beraber, 5216 sayılı Yasayla beraber eski-
den mesela muhtardın, yani ihtiyar heyeti buna karar

verirken, sen şuraya şunu yap, sen buraya bunu yap,
yani bunun yapılaşma koşulları belli. Ama artık köyde

yaşayan insanlar da bir ev yapacakları zaman bunun
projesini çizdirme durumundalar. Yani, yeni yasanın ge-
tirdiği en önemli görev sorumluluklardan biri de bu.

Ben muhtarlarla toplantı yapıyorum, köylere gidiyoruz,

bunu köylerde anlatıyoruz. Yeni durum bu, ama onlar
"hayır, muhtar bana şunu, bunu dedi” şeklinde hâlâ es-
ki usul çalışıyorlar, tabii bu tartışılır. Bu şekilde bir Al -

manya örneğini vermiştik. Orada mesela, gerçekten köy-
lerdeki iki katlı yapılar, projesi belli değil ve bunlar ruhsa-

ta tabii değildir Aslında insanları böyle çok zora sokma-
nın da çok faydası, fazla bir mantığı yok, faydası da yok.

Şu andaki yeni yasaya göre, 5216 sayılı Büyükşehir
Kanununa göre, köydeki bir insanın, orman köyündeki

bir insanın bir yapı yapacağı zaman, ruhsata tabii olma-
yan basit onarımlar dışındaki işlerin kat ihalesinin ya

da bir inşaatta, yani mimarisini, statiğini neyse tesisatı -
nı yaptırıp, hangi belediyeye bağlıysa oradan onay al -
mak gerekir. Şile Belediyesine tam 42 köy bağlanmış.

Bakın, meslek odalarıyla, belediyeler arasında bilgi,

belge, evrak akışının düzenli sağlanması gerekir, ta -
mam biz de bunu yazılarımızda belirttik. Fakat, Şile Be-
lediyesinin şu anda üç teknik elemanı var, üç teknik

elemanla Şile Belediyesi 42 köyü mü denetlesin, ya -
zışmaları mı yapsın, kendi içindeki sistemimi çalıştır -

san, nasıl yani? Silivri’nin üç teknik elemanı var, Şi -
le’nin üç teknik elemanı var, Ağva’nın daha da trajik, Ağ-
va’nın hiç teknik elemanı yok, bir adet sözleşmeli inşa -

at mühendisi bir arkadaş yapıyor.

Dolayısıyla, bunlar hayatın içinden gerçekler, yani bun-
lar çok önemli. meslek odalarıyla, çünkü bu bir zaman,
emek. Bir kere yaptığı, verdiği her ruhsatı, iskân belge-

sini, hem Büyükşehir Belediyesine gönderme duru -
mundadır, hem de meslek odalarına göndermelidir.

Ama, gerçekten bakın, bunlar birer emek ister, bunları
alacaksınız...

Dolayısıyla, gerçekten teknik eleman yetersizliği şu an-
da bütün bunlara karşı bir teknik eleman yetersizliği had

safhada. Bakın, Bayındırlık Đskân Đl Müdürlüğünde 100
adet teknik eleman var ve bunlar şu anda bence değer-
lendirilmeli. Kamu da homojen bir şekilde dağılımları

sağlanmalı ve değerlendirilmeli diye düşünüyorum.

Onun dışında şöyle, belediyelerin verdikleri ruhsatlar
ve iskân belgeleriyle ilgili her türlü imar uygulamasıyla
ilgili, her türlü imar uygulamasıyla ilgili evrakların aynı

zamanda meslek odalarına gönderilmesi için bir üst ya-
zı yazalım. Ben bu yazıyı hazırlayım, sizin bu talebini -

zi, bizim talebimizi de birleştirerek, bunu bütün beledi -
yelere gönderelim.

Bundan sonra düzenli olarak bakın, 5206 sayılı Kanu -
nun 11 inci maddesinde 15 günlük periyotlar halinde 15

günlük periyotlar halinde gönderilmesi gerekir. 15 gün -
lük periyot koymuş. Yani, dolayısıyla 15 günde bütün
bu imar evraklarının belediyelere gönderilmesi lazım,

tabii meslek odalarına da gönderilmesi gerekir, bunları
da söyleriz.

Burada meslek var, bizler farklı kurumlarda olabiliriz,
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ama bu bizim sorunumuz. Yani, bu sahte proje olayının
üstüne gitmezsek, 5-10 sene sonra, belki çok daha bü-

yük bir şekilde önümüze gelebilir, o zaman çözüm yol -
ları da zorlaşabilir. Şu anda biz "her türlü desteğe ha -

zırız" diyoruz ve teşekkür ediyoruz.

MEFTUN GÜRDALLAR- Ben teşekkür ederim.

Bu yaklaşımınız doğrusu yüreğimize su serpti. Biz as -

lına bakarsanız, her ne kadar Sayın Kadir Topbaş’tan
hâlâ bir randevu alamamışsak da, uygulamadaki so -
rumluluk, makam sahibi bir yetkili olarak Sayın Đmar

Müdürümüzün bu yaklaşımı meslek adına yüreğimize
hakikaten su serpti, ben bir kez daha kendisine teşek -

kür etmek istiyorum.

Biz de, belediyelerdeki teknik elemanlar konusunda bir

araştırma yapmaya çalıştık. Benim önümde de bir lis -
te var, siz burada "Şile’de üç kişi" deyince, hemen bu -

raya not aldım, biz Şile’yi tespit edememişiz. Ama, ha -
kikaten Bakırköy Đlçe Belediyesinde mimar yok, kadro -
ya bakmışız, Bakırköy’de mimar yok veya biz mi tespit

edemedik, bilmiyorum. Beylikdüzü’nde elektrik mühen-
disi yok veya yine Beylikdüzü’nde makine mühendisi

yok, Çekmeköy Belediyesinde makineci de, elektrikçi
de yok, bir inşaatçı var, mimar yok toplam iki kişi var
gibi. 

Hakikaten belediyelerimizin ciddi bir problemi var. Bu

yeni yasal düzenlemeyle de, belediyelere gelen görev -
ler ve yükümlülükler çok arttı. Sadece, aslına bakarsa -
nız bu da değil, yani Yerel Yönetimler Yasa Tasarısıyla

beraber, örneğin gıda konusunda da Türk Mühendis Mi-
mar Odaları Birliği içerisindeki ziraat mühendisleri, gıda

mühendisleri vesaire. Đl Koordinasyon Kurul toplantı -
mızda bunu da değerlendirdik. Örneğin, belediyeler gı -
da konusunda da ciddi denetimler yapmakla yükümlü

hale geliyor. Bakın gıda konusuna, yapı konusunu takip
edemeyen bu ilçe belediyeler, gıdayı nasıl takip ede -

cekler, laboratuar kurmaları lazım, nasıl olacak? Bu ko-
nularda Đl Koordinasyon Kurulu toplantısında, gerek
imar mevzuatı, gerek Đstanbul’un yeni nazım imar planı

çalışması; gerekse yeni Yerel Yönetimler Yasa Taslağı-
nın getirdikleri konusunda belediyelerle birlikte bir panel

düzenlenmesi önerisi geldi.

Umuyorum, bunun zeminini, zamanını doğru ayarlaya -

bilmemiz ve belediyelerden de destek ve katılımla Đs -
tanbul’daki mühendislik, mimarlık yaşamının hayata

nasıl getirilebileceği konusunda birlikte bir çalışma
yapmak fırsatı buluruz.

Sayın Peker, sizin söylemek istediğiniz son bir şey var-

sa bunu da alalım.

TEVFĐK PEKER- Tabii, Đstanbul’da kaçak binaların faz-
lalığını hepimiz biliyoruz. Zaten, Sayın Đmar Müdürü -
müz de, Büyükşehir Belediyesi Sayın Đmar Müdürü

Şimşek bey de bunları açıkladılar.

Bu kaçak binaların yaşam kazanmaması için, diğer
devlet kurum ve kuruluşlarına da büyük iş düşüyor.
Mesela, ĐSKĐ’nin buraya su bağlamaması lazım, kanali-

zasyon yapmaması lazım, elektrik idaresinin elektrik
bağlamaması lazım, ĐGDAŞ’ın doğalgaz yapmaması

lazım. Bayındırlığın veya Köy Hizmetlerinin veya ku -
rumların buraları yol, Karayollarının da yol yapmaması
lazım diye düşünüyorum. Çünkü, bunların oldukları

yerde su havzalarına kaçak binalar yapılıyor, dere ya -
taklarına kaçak binalar yapılıyor, orman alanlarına ka -

çak binalar yapılıyor. Yani bizlerin hem yaşam alanları-
mız kısıtlanıyor, hem de bu alanlarda kaçak binalar ya-
pılıyor, sonradan da yerel yönetimlerce bir oy deposu

algısıyla bunlara da sonra ruhsat veriliyor, bu çok
önemli diye düşünüyorum.

Artık insanın hayatıyla güvenlik o kadar iç içe girdi ki
bütün projelere, mühendislerimizi ve mimarlarımız ha -

kim olsa ve prosedürlerine uygun olarak binalar da ya -
pılsa, demek ki güvenlik ayağı tamamlanmış olacak.

Dolayısıyla, bunlar deprem anında veya diğer felaket -
lerde yıkılmayacak diye düşünüyorum.

Sayın Büyükşehir Belediyesi Đmar Müdürü Şimşek ar -
kadaşımızın birçok lafına da katılmamak mümkün de -

ğil. Ama, biz 10 aydır yardım alamadık, belediye sizin
önerilerinizi, bizim burada tespit ettiklerimizi, Büyükşe -
hir Belediyemizle paylaşmak, bizim genel şeyimiz bu.

Çevremizde Đstanbul’da kentimize faydalı olmak.

Yerel belediyeler de çok kangren olarak önümüzde duru-
yor. Çünkü, yerel belediyelerde o yerin kasabı, manavı,
arsa sahibi belediye meclis üyesi. Bunlar kendi yerinin iki

katlı, bir de 15 katlı nasıl bina yapılabilir bu şeyde olu -
yorlar. Tembih ediyorum, hakikaten ülke yararına, beledi-

ye yararına, çevre yararına çalışan meclis üyelerimizi
burada tenzih ederek söylüyoruz, ama bu da bir vaka.

Benim çocukluğumda babam ĐETT’de çalıştığı için, biz
Avcılar’a ĐETT kampına giderdik, oradaki binalar iki kat-

lıydı. Şimdi bütün Avcılar deprem karşısında hayatı bir
tehlike içerisinde.
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Yine 4708 sayılı Yapı Denetim Yasası çerçevesinde

Türkiye'de 418 adet yapı denetim firması olduğunu biz

anda böyle bir çalışmaya giremiyor. Elektrik kesilmesi -
nin noktasında, güvenlik ve emniyet sorunu ortaya çıkı-

yor. Dolayısıyla, 5216 sayılı Yasa bakın, 8 ay oldu hâlâ



Türkiye'de 418 adet yapı denetim firması olduğunu biz
araştırdık. Bunların da 2001 yılından itibaren 418 yapı

denetim firmasından geçen, ruhsat alan yaklaşık 130
bin adet Türkiye genelinde ruhsatlanmış bina var. Đs -
tanbul il sınırlarındaki yapıları ayıkladığımız zaman

yaklaşık 40 bin binanın ruhsat aldığını gözlüyoruz.
Bunları da 40 bin binayı da tek tek inceliyoruz. 2001 yı-

lında odamıza da 12 bin bina denetim için başvurmuş,
bunun 28 bininin de bize gelmediğini gözlüyoruz.

Burada belediyelere düşen şu: Bu kaçak yapıları en -
gellemek için, sahte projeleri engellemek için belediye -

ler yönetmelik gereği ruhsatlandırdıkları tüm binaları bi-
na sürecindeki odalara gönderirlerse, mimarlar odası -
na, makineye, elektriğe, inşaata gönderdikleri zaman,

sahtekârlıklar çözülür, kaçak binalar çözülür, biz de ba-
karız. 

EYÜP MUHÇU- Teknik eleman sayısından bahsettiniz,
hakikaten ilçe belediyelerde teknik eleman sayısı çok

az. Birinci kademe belediyelerde neredeyse yok gibi. 

TEVFĐK PEKER- Onu da, denetim erkini belediyeler
paylaşırlarsa, mesela orada bayındırlık varsa, o bayın -
dırlıkta mühendislikler çoksa, öbür tarafta karayollarıy -

la, öbür tarafta meslek odalarıyla ilgili denetim erklerini
paylaşırlar ve bunları yayarlarsa, bu sorun ortadan kal-

kar. 

ŞĐMŞEK DENĐZ- Tabii, bu 184 üncü madde yürürlüğe

girdi, yani bu kaçak yapılarla mücadele, imara neden ol-
ma. Tabii, buralara su getirenler, yani o 31 inci madde-

ye göre bunların, Đmar Kanunun 31 inci maddesinin alt-
yapıları kesinlikle, bu yazılar gidiyor, yani talepler gidi -
yor, "sular kesilsin" diyoruz. Fakat, kesildiği zaman, bir

müddet sonra bu bölgelerde salgın hastalıkların ortaya
çıktığı görüldü. Bu sefer de, ilgili kurumlar bu salgın

hastalıklardan dolayı... Yani, bunlar yaşanmış vakalar.

Bunların çözülmesi lazım, salgınlardan dolayı, ĐSKĐ şu

yor. Dolayısıyla, 5216 sayılı Yasa bakın, 8 ay oldu hâlâ
yönetmeliği çıkmadı. Elimizde 15 sayfalık bir metin var,

biz bu 15 sayfayı sürekli oku oku yorumla, oku oku yo -
rumla, bu şekilde gidiyoruz. Bu kadar önemli bir kanu -
nun bir an önce yönetmeliğinin çıkarılması lazım, uygu-

lama yönetmeliğinin çıkarılması lazım, hâlâ çıkmadı,
biz bir teklif hazırladık verdik, ama bunlar hâlâ çıkmadı.

12 ekim sonrası 400’ü aşkın savcılıklara suç duyuru -
sunda bulunduk. 560 civarında kaçak yapının yakımı
sağlandı. Đçişleri Bakanlığına yapılan, görevini yapma -

yan belediyeler hakkında yapılan suç duyuruları şu an-
da 105 oldu. Önümüzdeki dönemde bu çalışmalar de -

vam edecek, yani biz hemen hemen mesaimizin çok bü-
yük bir kısmını artık bundan sonra kaçak yapıya ayır -
dık; çünkü bu bir toplumsal algılama meselesi. Đnsanla-

rın ezberi kolay kolay bozulmuyor. Bunun, bu tekerleğin
tersine dönmesi lazım. Bunu gerçekten yapmak nesil -

lerle ilgili, yeni bir jenerasyonla ilgili. Ama, hakikaten çok
radikal olmak gerekiyor, zorlu bir yol çok zorlu bir yol,
yani tehditli bir yol, çok fazla etkenleri var.

Kaçak yapılaşma konusuna lütfen, buradan da söylü -

yorum, şu anda konjonktür çok müsait, zaman çok mü-
sait, mekân çok müsait, lütfen meslek odalarımız, Maki-
ne Mühendisleri Odamız, Türk Mühendis Mimar Odala-

rı Birliği, Mimarlar Odası bu konuda, lütfen bu aşama -
da, tam da bu zamanlamada, bu kaçak yapılaşma nok-

tasında destek talep ediyoruz; daha etkin bir destek ta-
lep ediyoruz, gerçekten ihtiyacımız var diyor ve teşek -
kür ediyorum.

MEFTUN GÜRDALLAR- Toplantımızı öylece bitirmiş

olalım. Ben bu sözlerinizden "kaçak yapıya sıfır tole -
rans" diye algılıyorum. Bu toplantının başlığı olarak da
kullanabiliriz diye düşünüyorum.

Katıldığınız için tekrar teşekkür ediyorum, sağ olun. 
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